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Födda - vår dovier FFV Mätteknik AB
Från den 14 januari får FFV Aeroteci-is nybildade dotterbolag i
Arboga namnet FFV Mätteknik AB. Man har valt detta alternativ
efter en tvist om rätten till det tidigare planerade namnet Metech.
Telefonnumret är som tidigare meddelats 0589-831 00 och
faxnumret är 0589-159 10.

Namn och nytt
på försvarsfronten
I slutet av förra året dugga
de nyheterna tätt om nya
personer på en rad tjänster
bland annat inom För
svarsmakten och FMV.

Det började i novem
ber då Sven-Olof Hök
borg utsågs till försvarsat-
taché vid svenska ambas
saden i Washington. Den
2 december följde nyheten
om att chefen för södra
militärområdet, 53-årige
flyggeneralen Owe Wicto-

-xin, efterträder Bengt Gus
tafsson som ÖB under
1994.

Senare samma månad
blev det klart att chefen
för flygkommando norr,
Kent Harrskog, efterträder
Lars-Erik Englund som
chef för flygvapenledning
en inom Försvarsmaktens
nya högkvarter under
1994. Samtidigt meddela
des att chefen för FMV
Flygplanavdelning,
Staffan Näsström, efterträ
der Sven-Olof Hökborg

, och blir ny chef för Flyg-
materielledningen inom
FMV.

Strax före jul tillkänna
gav Försvarsdepartementet
att nya militärledningen,
som skall verka från 1 juli i
år, är klar. Chefen för
Marinen, Dick Börjesson,
blir ny militärbefälhavare i
mellersta militärområdet.
Ny marinchef blir nuva
rande chefen för opera-
tionsledningen i högkvar
teret, Peter Nordbeck.

, Han efterträdes i sin tur av
1 Percurt Green, och Kurt

Blixt som i dag är departe
mentsråd på Försvarsde
partementet, efterträder
Green som chef för hu
vudavdelning armémateri-
el inom FMV.

Måntro om Claes-Göran Danielsson och Stig-
Håkan Nilsson försöker räkna ut framtidsodd-
sen för sina nya avdelningar? Båda har bytt stol
inom Avionik efter nyår. Claes-Göran är i dag

chef for Robot och Stig-Håkan övertar hans
roll som chef för Flygelektronik.

Mer om förändringarna inom Avionik står
att läsa på sidorna 6 och 7 i detta nummer.



Fyll en skinkgryta med vatten, koka upp, tillsätt
salt och kryddor. Lägg i märgpipa, två kilo sopp-
kött och låt det sjuda. Skumma. Skär köttet i bi
tar. Lägg i grönsaker efter tycke och smak. Snart
har du en härlig köttsoppa.

Det är inte utan stolthet som Jan Eiborn delar
med sig av sitt recept. Men, suckar han litet miss
modigt, familjen har redan tröttnat på min kok
konst. En soppa på två kilo kött för fyra personer,
den räcker länge. Väldigt länge!

Det här skall inte handla om stordrift, om nå
gon trodde det. Så här i årets början vill Jan i stäl
let ta upp ämnet personliga samtal. Men visst kan
väl en portion hemlagad soppa ge den rätta atmo
sfären i sammanhanget.

- både rättighet och skyldighet
Enskilt eller individuellt sam
tal, utvecklingssamtal eller
personligt samtal. Vad vi väl
jer att kalla dem spelar min
dre roll, det viktiga är att
samtalen förs regelbundet,
börjar Jan.

— Minst en gång per år
har varje anställd rätt till ett
sådant samtal med sin chef.
Och det är chefernas skyldig
het att avsätta den tid som
rimligen krävs och se till att
samtalen kan föras helt
ostört.

Inget småprat
Det här är inget man klarar
av med vänster hand. Hur
god kontakten än är mellan
chef och anställd, så kan sam
talet aldrig ersättas med ett
snack över fikat eller småprat
mellan varven på jobbet. De
som tror det, gör sig skyldiga
till ett grundläggande fel,
menar Jan.

Utan tvekan kan vi alla
ipeka på en eller flera saker
som är viktiga för vår person
liga trivsel och motivation i
arbetet. Sådant som skapar
självkänsla och stärker identi-
reten. Därför har varje samtal 

en personlig prägel, som stäl
ler krav på såväl chef som an
ställd.

Modell till hjälp
Båda parter måste vara klara
över att det är fråga om ett
personligt samtal. De måste
förbereda sig och tänka ige
nom vilka frågor de vill ta
upp. Det är nödvändigt för
att de under samtalet skall
kunna vara ärliga, lyssna och
tala uppriktigt med varandra.

Den breda majoriteten tar
personsamtal på fullaste all
var, och många känner till
och med en viss bävan inför
dem. Personlig kontakt i den
här tappningen är trots allt
en relativt ny företeelse inom
svenskt arbetsliv.

För dem som känner tvek
samhet inför formen, finns
det modeller som ger vägled
ning om hur samtalen kan
■äggas upp.

Lön för sig
— En sådan checldista kan
många gånger vara till god
hjälp, menar Jan, men själv
använder jag en annan me
tod. Om jag beskriver mitt 

sätt kan det kanske väcka nya
idéer som kan vara till nytta
även för andra.

En utgångpunkt för Jan är
att inte inbegripa lönediskus-
sioner i de personliga samta
len. Lönefrågorna vill han be
handla separat.

— Ofta glider samtalet
ändå in på området, men i
möjligaste mån försöker jag
undvika detta, säger han. Att
prata lön stjäl för mycket tid
från andra och i samman
hanget viktigare saker.

Kravbilder
Jan berättar under person
samtalet om sina krav på och
sin bild av personen i fråga.
Positivt och negativt grans
kas, och man diskuterar vad
som kan förbättras.

På motsvarande sätt vill
han själv veta vilka krav som
ställs på honom. Vad är hans
närmaste nöjda eller missnöj
da med hos sin chef och var
för?

En viktig del av samtalet
handlar om personlig utbild
ning och utveckling. Varje
anställd skall känna att han
eller hon besitter tillräcklig 

kunskap och erfarenhet för
att kunna motsvara och klara
av de krav som arbetet och
omgivningen ställer.

Förväntningar
— Det här ger individen ut
märkt tillfälle att påtala bris
ter och lägga fram egna för
slag om förändringar och
fortsatt utveckling. Här kom
mer vi också in på flyttning,
rotation och befordran i job
bet. Vi talar om ambitioner
och förväntningar som påver
kar framtiden.

Man brukar osökt komma
in på trivseln i detta sam
manhanget. Trivs personen
med arbetet, med sin omgiv
ning och i så fall varför. Om
inte, finns det några problem
som kan undanröjas?

Här tappar Jan tråden,
och för att hitta den igen le
tar han fram checklistan.
Ingen är ofelbar, och listan är
alltså bra att ha även för den
som har sina egna metoder!
Han skrattar gott åt min an
märkning.

Uppföljning
— J°> jag vill varna för att 

använda fel modell för min
nesanteckningar under sam
talet, fortsätter Jan efter en
blick i sina papper. En av mi
na tidigare chefer brukade fö
ra protokoll, och jag tilldela
des en kopia. Det innebar att
även hans sekreterare kände
till våra samtal i minsta de
talj. Efteråt fann vi det båda
dessutom ganska svårt att fa
ett grepp om det egentliga in
nehållet.

Själv gör Jan anteckningar
under samtalen, och förklarar
samtidigt hur han har upp
fattat det sagda. Detta som
en koll på att båda förstått
varandra rätt.

— Vid följande samtal
tar jag fram mina anteck
ningar, och med utgångs
punkt från dem checkar vi av
att förändringar har genom
förts och löften uppfyllts, av
slutar han.

Min slutsats är att det
finns många utmärkta recept
för personliga samtal, men
ett som absolut inte kan re
kommenderas är att försöka
koka soppa på en spik.

Anne Allard



Celsius
med sikte på framtiden

I slutet av förra året samlades koncernens 100
högsta chefer till den årliga s k koncernkonfe
rensen. Årets tema var ”Vi ser framåt”. Utöver
en aktuell lägesrapport av koncernledningen
innehöll programmet också en säkerhetspoli
tisk analys av ambassadör Ingolf Kisov på
Försvarshögskolan och en rapport om aktuella
utvecklingstendenser inom teknik och veten
skap av IVAs chef professor Hans G Forsberg.
Som avslutning kåserade Mr Trend, eller Bertil
Torekull som han rätteligen heter, om nutids
människans känsla av att ständigt vara jagad av
utvecklingen under rubriken ”Med framtiden i
hälarna”.
Koncernchefen Olle Lund
hälsade alla välkomna och
vände sig speciellt till repre
sentanterna för Celsius-
Tech och Dotcom som ny
tillkomna i koncernen sedan
den senaste konferensen.
Olle Lund betonade att just
det eventuella förvärvet av
dåvarande NobelTech hade
varit en av huvudfrågorna vid
den förra konferensen. Den
indra huvudfrågan var då
klanerna på en ägarbredd-
ling och en eventuell börs-
ntroduktion. Med dessa, och
lera andra stora strukturfrå
gor i koncernen lösta, kan vi
au för första gången på
nånga år se framåt i en verk
samhet med en renodlad
iärnaffar.

Ny koncernstruktur
VD Åke Plyhm anknöt i sin
presentation till den mycket
ikraftiga omstöpning som
präglat koncernen under de
»enaste åren. Bara sedan den
"örra koncernkonferensen för
ett drygt år sedan har
Selsius sålt åtta företag sam-
:idigt som man förvärvat nio.
Dmvandlingen har nu lett
rram till en företagsgrupp
:om har ungefär 80 procent
tv verksamheten relaterad till
örsvarssektorn. Det är emel-
ertid inte alltid lätt att peka
>å vad som är renodlad civil 

eller försvarsinriktad verk
samhet - de går ofta in i va
randra. Två exempel på detta
är Telub, som nu har ca 40
procemt av sin verksamhet på
den civila sidan, resp företa
gen inom Celsius Ma
terialteknik där både ut
veckling och produktion görs
för såväl försvaret som för ci
vila kunder.

Möjlighet att växa
Samtidigt har verksamheten
inom det civila området allt
mer koncentrerats till fyra
framtida möjliga expansions-
områden: marinanknuten
verksamhet, informationstek
nologiområdet, materialtek
nik samt civilt flygunderhåll.
Åke Plyhm betonade att sty
relsen klart markerat vikten
av att också gc företagen in
om prioriterade områden av
den civila sektorn de sats
nings- och utvecklingsresur
ser som behövs för att de ska
kunna utvecklas. Någon i
förväg fastställd relation mel
lan försvars- resp civilt inrik
tad verksamhet finns inte.
Det är utvecklingen som
kommer att styra inom vilka
områden det blir tillväxt eller
bantningar. Däremot, under
strök Åke Plyhm, är inte s k
alternativ produktion, som
kommer till stånd för att ut
nyttja lediga produktionsre

surser, någon väg för Cel
sius. I de fall storleken på en
verksamhet inte längre står i
proportion till efterfrågan in
om det aktuella området
måste vi vara beredda att vid
ta anpassningsåtgärder.

Konsolidering
Mot bakgrund av att koncer
nen nu till stora delar ”funnit
sin roll” kommer prioriteten
på koncernnivå att läggas på
att utveckla och utvinna de
synergieffekter som är möjli
ga. Åke Plyhm pekade på att
det redan finns ett omfattan
de samarbete inom bl a per
sonal-, informations-, ekono
mi- och reseområdena. Nu är
avsikten att vi ska gå vidare
också inom områden som
FoU, teknikutveckling och
marknad för att ytterligare
stärka koncernen totalt sett.

Inom FoLJ-sektorn har
man just initierat en samord
nings- och informationsutby-
tesgrupp som ska undersöka
förutsättningarna för vidare
samarbete. På marknadssidan
finns sedan tidigare ett sam
arbete mellan de olika kon
cernbolagen som är kopplat
till olika projekt. Ett sätt att
ytterligare markera ambitio
nerna att utveckla koncer
nens övergripande utveck
lings- och samordningsmöj
ligheter inom område är den 

nybildade koncernstaben
Försvars marknad

Leaner but meaner
Ambassadör Ingolf Kisov
från Försvarshögskolan lyck
ades under sitt föredrag att ge
en heltäckande bild av det sä
kerhetspolitiska läget över så
gott som hela jorden. En all
män reflektion var att de fles
ta av världens länder nu har
samma inriktning på utveck
lingen av sina försvarsmakter
som i Sverige, dvs ”leaner but
meaner”. Såväl i USA som i
Kina och andra delar av
Asien pågår f n en utveckling
mot en högre teknisk nivå på
försvarsmaterielen samtidigt
som antalet förband minskar.
Också inom länderna i det
forna Sovjetunionen är ut
vecklingen likartad, även om
den inte går lika fort. Dock,
menade ambassadör Kisov,
finns det nu mycket som ty
der på att militären där nu är
på väg att återta sin forna roll
i samhället.

Tillvarata möjligheter
Professor Hans G Forsberg
från Ingenjörsvetenskapsaka-
demien pekade i sitt föredrag
på olika utvecklingslinjer in
om det tekniska och naturve
tenskapliga området. Det
”överraskningsfria scenariot”,
som Forsberg uttryckte det, 

innehåller följande ingre
dienser: fortsatt snabb - för
att inte säga accelererande ut
veckling, ytterligare höjd
produktivitet och en ökad
rörlighet av teknik, männis
kor och kapital. Men, avslu
tade Hans G Forsberg, - det
finns ingen anledning att va
ra rädd för förändringar. Det
är i stället det stabila som in-
vaggar oss människor i falsk
trygghet!

Professor Forsbergs upp
fattning fick ytterligare nä
ring av den avslutande tala
ren. Bertil Torekull, f d chef
redaktör på ett flertal tid
ningar, framhöll att den nuti
da människan snart kommer
att få svårt att skilja på dåtid,
nutid och framtid. I stället
blir det begreppet samtid
som kommer att gälla, mena
de han.

Föränderlig värld
Olle Lund avslutade konfe
rensen med att konstatera att
han i den kikare som tilldela
des gästtalarna inte kunde få
fram någon riktigt klar bild
av vad som väntar i framti
den. Vi måste således inse att
vi lever i en föränderlig och
svårförutsägbar värld, men
samtidigt också förstå att det
ta skapar nya förutsättningar
för dem som har förmågan
att ta tillvara tillfällena!

Flygande avtal
Celsius Industrier AB
har tecknat fyra nya flygbo-
lagsavtal. Bland annat med
Malmö Aviation på flyglin
jerna Malmö/Sturup —
Stockholm/Bromma samt
Göteborg/Landvetter -
Stockholm/Bromma i båda
riktningar.

De tre andra flygbolagen
är British Airways, Air
France och KLM Nordic.
Samtliga resebyråer som an
litas inom FFV Aerotech-
gruppen har fått informa
tion om hur de olika koder
na skall läggas in.
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Sista november var vikt för teknikseminarium vid Avionik. Alf
Gustavsson, ansvarig för teknikutveckling på divisionsnivå, välkomnade
ett hundratal deltagare till hörsalen Ugglan och överlämnade ordet till
divisionschefen.
Bengt Bardvall talade om den tekniska utvecklingen i stort, och menade
att FFV går i spetsen på många, nya teknikområden. Det beror till stor
del på en kraftig satsning på FoU, Forskning och Utveckling.
Internationellt kommer sam
arbete och tekniksamordning
att öka mellan företagen.
Detta kunde skönjas i Volvo-
Renaultaffären. Även Saab
börjar skicka ut trevare inter
nationellt.

På hemmaplan finns det
dock några orosmoln. Bland
annat avvecklas Draken och
Viggen, vilket definitivt på
verkar vår verksamhet, påpe
kar Bengt. Men han pekade
även på några kommande in
tressanta projekt: REMO
RBS70, underhåll av RBS90,
ny stridsvagn, underhåll av
marinens robotar och strids-
båt 90.

Tekniksatsningar
Alf Gustavsson talade om
tekniksatsningen under 1994
och nämnde dels den teknis
ka, dels den administrativa
utveckling vi har att vänta.
Avionik ökar satsningen på
teknisk utveckling med drygt
4 miljoner till 22,3 miljoner
kronor under året. Centralt
tillkommer ytterligare drygt
9 miljoner att fördela på Jas,
flygutställningar, underhåll
steknik och logistik, UHDB,
streckkod och ny stridsvagn.

Inom administrativ ut
veckling ligger satsningarna
på Asar, Rim, Kvalco, infor
mationssystem, verksamhets
analys och nätverk.

Gripen-rigg
Jan-Olov Andersson från
Robot beskrev hur utbild-
ningsriggen för jas 39 Gripen
kommer att se ut. Enligt Jan-
Olov kan den oberoende
konsulten Lars Torsten
Olsson tillmätas en stor andel
i att beslutet om utveckling
fattades. Han konstaterade
nämligen i sin utredning att 

en rigg för utbildning av egen
och flygvapnets personal är
en helt riktig satsning.
Erbjuda mer utbildning åt
flygvapnet och höja system
kompetensen hos egen perso
nal är två viktiga mål för
Avionik.

Aktuellt läge
Lennart Höglund tog upp
det aktuella JAS-läget, som är
under kontroll på underhålls- 

sidan. Dock är det svårt att få
underlag från underleveran
törerna vad gäller SUE, sub-
utbytesenheter. Projektet lig
ger i dag fyra månader efter
tidtabellen, men upparbet-
ningen motsvarar levererade
produkter. Tänkbara export
länder är just nu Österrike,
Ungern och Chile.

Intelligenta vapen
Om programvaruhus och in

telligenta vapen talade Mats
Johansson från Robots sek
tion Beväpningssystem.
Han började med att berätta
om verksamheten med
bombkapselfamiljen. De oli
ka kapslarna är specialiserade
på en viss typ av mål, yt- eller
punktmål, men kombinatio
ner förekommer. Dagens
bombkapslar släpps ungefär
fem kilometer från målet och
glidflyger sedan fram till mål

Mats Johansson (t v)Jrån sektion Beväpningssystem talade om intelligenta vapen och dä i första
hand bombkapselfamiljen. Robot kommer i anslutning till den fortsatta utvecklingen att bygga upp
ett programvaruhus med bland annat en extremt snabb realtidsdator. Jan-Olov Andersson f(t h)
rån Robot gav en beskrivning av den utbildningsriggför flygplan 39 Gripen som kommer att ut
vecklas inom Avionik.

området. Morgondagen.
kapslar får egna motorer ocl
navigeringshjälpmedel av tyj
GPS, tröghetsnavigering ocl
IR-sökare.

Programvaruhus
Programvaran som tas fran
för kapslarna provkörs i e.
dator, som grafiskt visar hu
kapseln kommer att uppför;
sig i luften. Programvara
underhåll får ökade resurser
eftersom allt större del av dei
tekniska prestandan beror p
hur ”bra” programmen är.

På Robot investeras de
nu i en extremt snabb real
tidsdator, som blir den först
i sitt slag i Sverige. Ett soft
ware center, programvaru
hus, byggs upp för art blanc-
annat samordna hanteringei
av olika programsystem
Även FMV stöder verksam
heten och bygger en egei
kontroll- och utvärderingsre
surs inom detta område.

Materielredovisning
Hur gör man för att succés
sivt anpassa materiel och un
derhållssystem mot erforder
lig driftssäkerhet till lägst
kostnad? Jo, Leif Johanssoi
berättade att man genom ei
anpassat materielredovis
ningssystem kan uppnå må
len. Från att tidigare ha skei
manuellt så har materielredo
visningen allt mer automati
serats. I det nya materielredo
visningssystemet som ta
fram betonas vikten av åter
matning mellan instansern
FFV och FMV. Genom at
använda så kallade nyckelta
får man fram antalet utbyte
senheter som underhållsin
stanserna lägger beslag på
Det ger underlag för åtgärds
beslut.



Lars-Erik Käll talade om
•mderhållsdatabaser. Vilka
om finns idag och hur fram-
iden ser ut. UHDB, under-
'lållsdatabasen, kommer på
ikt att ersätta DIDAS inom
flygvapnet. UHDB kommer
>iven att sända information
ill UIS, underhållsinforma-
ionssystemet, och UNIHP.
De generella sökftmktioner-
ia blir omfattande för att un-
lerlätta informationssök-
lingen i databasen.

JNIHP till alla
’å gröna nätet kommer
JNIHP att vara tillgängligt
ör alla som har access till nä-
et. Några av målen under
994 är: applikationer för
ekniska handläggare, imple-
nentering av materielupp-
oljningsresultat, samlad nät-
>ch programlösning för
JHDB och UNIHP, nya in-
ormationskällor och samvet
en med Flygteknik.

>tyming och hantering
)m handböckerna följs till
»unkt och pricka, kan det då
di dyrare för kunden?
.ennart Olofsson gav denna
iråga följande svar under sitt
□redrag om uppdrags- och
rojekthandledning.

Vid små projekt kan en
ärdyring bli följden. Men
5r att på rätt sätt kunna styra
rojekt och uppdrag, vad av-
er dokumentation med me-
i, så måste befintliga hand-
öcker och instruktioner föl-
<s.

Kjell Wilhelmsson pratade
m produktdatahantering -
iformation om produkter.
land annat nämnde han att
ian från en produkt kan er-
illa olika sorters informa-
on. Specificerande och ut-

I sin inledning till teknikseminariet pekade Bengt Bardvall ut Celsius plats på världskartan. I de stora, högteknologiska försvarsindus
triernas skara kan koncernen räkna sig som nummer 1 i Sverige, nummer 3 i Europa och nummer 38 i världen.

värderande information är
två typer av data som kan ut
vinnas.

Winchesterminnen
Från FFV Mätteknik AB
kom Roy Johansson för att
informera om skivminnen
och reparation av dessa. Från
att det första skivminnet togs
fram 1956 av IBM så har ut
vecklingen tagit stora steg
framåt. Lagringskapaciteten
har nästan ökat 1000 gånger
räknat per ytenhet. Det är ett
av skälen till att det speciella
renrummet för reparation av
skivminnen tillkommit.

Roy ställde även en sam
vetsfråga till alla datoranvän
dare: Hur är det med ”back-
up-en?” Tas det säkerhetsko
pior så ofta som det borde?
För även om man nu i ren
rummet hos Mätteknik kan 

klara flertalet fel, så kan man
inte klara allt. Skulle din
hårddisk krascha och ett par
hundra dokumentsidor rädd-
ningslöst gå förlorade, så kan
det vara skönt att ha en ko
pia.

FSR-890
Varför har försvaret köpt in
FSR-890, flygburen spa-
ningsradar?

Den frågan ställde Lars
Larsson till åhörarna. Han
väntade inte på svar utan be
svarade själv frågan. I dagens
hotbild blir flygplan och
kryssningsmissiler allt snab
bare.

Därför behövs ett system
som ger längre förvarnings-
tid. Civilt kan FSR-890 an
vändas till att övervaka fiske
zoner, kuster, drogsmuggling
eller att hjälpa kustbevak

ningen vid undsättningsupp-
drag.

För vår del är radarn in
tressant då den är nästan
identisk med Jas-radarn och
därmed kan testas med sam
ma téstutrustning. FFV, VAS
och ERE har dessutom offe-
rerat totalt underhåll på flyg
plan och radar. FMV avvak
tar dock med att fatta beslut
om totaltunderhåll tills vida
re.

ADA-utvecklingen
”Ett internationellt standar
diserat generellt programme
ringsspråk, som stöder god
programmeringspraxis.” Så
sammanfattade Hans-OIov
Danielsson programspråket
ADA och beskrev dess struk
turella uppbyggnad och för
delar.

I USA har man tagit be

slutet att inom försvaret an
vända språket vid all pro
grammering. Vid framtag-
ningen av Boeings nya 737:a
utförs 90 procent av pro
grammeringen i ADA. Även i
Sverige kommer FMV med
stor sannolikhet att kräva att
programmeringen sker i
ADA vid fram tagning av ny
utrustning. Den senaste ver
sionen heter ADA 9X och
kommer att godkännas som
ISO-standard i slutet av
1994.

Teknikseminariet avsluta
des med att Alf Gustavsson
tackade alla föreläsare och
åhörare som deltagit under
dagen. Han hoppas att denna
typ av seminarier skall bli ett
återkommande inslag i hörsa
len Ugglan.

Text och foto:
Roland Jonsson, NavCom



Före jul spreds information om att en del förändringar skulle bli aktuel
la inom Avionik efter årsskiftet. Nu har sju avdelningar blivit fem sedan
Mätteknik bildat eget bolag och Elektronik avvecklats. Teknisk

Support, som har trimmats och slimmats i projektform under två år,
har samtidigt återtagit avdelningsstatus med Lars-Erik Wige som chef.

Avionikchefen Bengt Bard
vall berättar här litet mer in
gående om tankarna bakom
och skälen till förändringar
na.

Det var när Curt Johans
son meddelade att han läm
nar FFV Aerotech våren
1994 som hela saken ställdes
på sin spets, börjar han. Vem
skulle överta chefsstolen på
Robot? Detta var vårt första
problem.

Platt men bred
— Med den tidigare delning
en av Flygelektronik fick
divisionen sju avdelningar.
Det tillfredsställde behovet
av en platt organisation med
korta beslutsvägar, enligt
Bengt.

En så pass bred organisa
tion gör det däremot svårt för 

honom att uppfylla kraven
på att hinna med och räcka
till överallt. Ur den synvin
keln blir sju avdelningar för
många att hantera sett i ett
längre perspektiv. Där fanns
alltså ännu ett problem att
lösa.

Gränsen är sex
— Själv anser jag att den Öv
re gränsen för vår organisa
tion bör ligga på fem, högst
sex stycken avdelningar, fort
sätter Bengt.

Mättekniks bolagsbild-
ning, som beslutades tidigt i
höstas, skulle bli ett första
steg på väg mot en smalare
division.

Bland övriga avdelningar
har Verkstad så kort tid på
nacken att vi inte vill röra
den ännu. Systemteknik vi

sar god utveckling med int
ressanta möjligheter och bör
också fa jobba vidare ostört.

Chefsbyten
Flygelektronik, har med
sin renodlat tekniska inrikt
ning skapat sig en ganska god
stabilitet vad gäller volym, re
sultat och utveckling.

Claes-Göran Danielsson
har varit avdelningens chef i
många år, men var inte svårö-
vertalad när förslaget om att
byta till Robot presentera
des. Därmed var första pro
blemet löst, men fortfarande
återstod en del andra.

Bland annat måste tom
rummet efter Claes-Göran
fyllas. Stig-Håkan Nilsson,
chef för avdelning
Elektronik och med en ut
präglat teknisk inriktning,

, var villig att överta den rol-
I len.

' Svag bindning
; — Det stod nu tämligen
; klart att Elektronik, var

den avdelning som måste
komma i fråga för avveck
ling, säger Bengt.

Sedan problemen i an
knytning till MPE-utveck-
lingen rättats till har visserli
gen verksamheten utvecklats
bra. Men det har samtidigt
blivit allt svårare att hålla full
beläggning på produktionssi-
dan. Med bland annat
minskning av personalen har
verkstadens volym ändå kun
nat anpassas till de förvänta
de affärerna så här långt.

Däremot har bindningen
mellan utveckling och pro
duktion inom avdelningen
inte varit så självskriven som
man tidigare föreställt sig.
Verkstaden har bara delvis

I producerat det som konstru
erats på Elektronikutveck-

| ling.
Därför var det logiskt att

I flytta hela Elektronikpro

duktion till Verkstad me
sin produktionsbetonac-
verksamhet, förklarar Bengt

Naturlig övergång
Mer än hälften av uppdrage»
inom Elektroni kutvecf
ling har kommit frå-
Systemteknik, och därfc
var det lika naturligt att föi
över den sektionen dit. De
är en strategisk resurs f<
Avionik och förvaltar i ds*
ett kunnande som blivit c
ryggrad för oss. Med fortsa
utveckling kommer den a
förbli en stöttepelare även
framtiden.

— Men även under dc
nya avdelningen måste enK
ten fortsätta sina anstränj
ningar för att öka volyme*
och nå balans mellan kostn;
der och timmar, tillägg*
Bengt.

Utveckling krävs
De ”nya” sektionerna jobb
i år enligt förutsättningarna
den redan lagda budgete.
Tanken är att man behåll
AS20, tidigare Elektronii- 



utveckling, som en kost
center inom Systemteknik.
Verkstad får ansvaret att
forma framtiden för AV70,
tidigare Elektronikpro
duktion. Enligt Bengt tar
man året på sig att besluta
om sektionen skall fortsätta
som egen resultatenhet eller
inte.

— Det var med andra
ord inte nödvändigt att hålla
sektionerna samman, men
båda måste nu utveckla verk
samheten inom sina nya av
delningar, summerar han.

Kvalitetslösning
Till sist pekar Bengt på de
förändringar som samtidigt
har gjorts inom kvalitetsom
rådet. Urban Holm följer

med Elektronikutveck
ling till Systemteknik och
arbetar vidare där.

Torbjörn Wilhelmsson
flyttar från Systemteknik till
Robot och fortsätter att ar
beta halva tiden för Jas-divi-
sionen. I takt med att kraven
på hans engagemang inom
den verksamheten trappas
ner, kommer han att trappa
upp arbetet inom Robot.
Därmed kan han bistå och
småningom överta ansvaret
efter Inge Wallén, när denne
är mogen att sluta.

— En mycket bra lösning
som dessutom ger oss konti
nuitet i det fortsatta kvalitets
arbetet, avslutar Bengt.

Text: Anne Allard
Foto: Reinhold Carlsson

För Stig-Håkan Nilsson t v gäller det att snabbt komina in i sin
\nya miljö på Flygelektronik. Här far han litet vägledning av sin

företrädare Claes-Göran Danielsson.

Två dagar mindre
semester för al!a
Från och med årsskiftet får
samtliga anställda inom
FFV Aerotech AB med
dotterbolag mindre semes
ter. Antalet semesterdagar
minskas med två.

I slutet av förra året träf
fade arbetsgivaren och per
sonalorganisationerna ett
avtal som minskar antalet
semesterdagar.

Avtalet träffadesi enlig
het med riksdagens beslut.

Samtidigt träffade par
terna överenskommelse om
förändring av ersättning
vid ledighet med tillfällig 

föräldrapenning. Vid le
dighet med tillfällig föräld
rapenning betalas tillfällig
föräldralön under en viss
del av 14, 17 respektive 20
arbetsdagar per kalenderår.
Antalet dagar beror på om
det i den anställdes familj
finns ett, två respektive fle
ra barn.

Det är en ökning av an
talet dagar jämfört med ti
digare, men samtidigt in
fördes karensdagar, så att
de första fem (ackumulera
de) dagarna betalas ingen
tillfällig föräldralön.

0 SffiDäil
Att saker och ting
kan bli så fel, även
när man tror sig göra
allt är så rätt.
I decembernumret
berodde det mer på
tur än skicklighet —
om man nu kan tala
om tur i sådana sam
manhang. Dessutom
kan jag tacka en in
aktuell telefonkata
log för att Björn
Andersson på FF26
blev Björn Anders
son på FE66 och vice
versa.
Efter en tredje Jas-kurs för
FFV-anställda, som arran
gerades i Arboga två dagar i
november, ringde jag upp
några av deltagarna. Foto
graferingen var klar, och nu
var jag ivrig att få höra deras
omdömen.

Det gick som smort tills
jag ringde Björn Andersson
på Försvarselektronik.
Jodå, visst fick jag tag i ho
nom. Och han gav ett ärligt
omdöme om den kurs han
gått. Porträttet och uttalan
det fånns med i Aero-
grammet.

Det stämmer inte
Någon dag senare påpekade
emellertid en kollega litet
försynt att ”det var ju bra
alltsammans, men det är
någonting som inte stäm
mer med den där Björn
Andersson. Jag känner igen
honom på bilden, men inte
i texten”.

Fler kolleger påpekade
samma sak, och efter jul j
ringde jag upp ”text-Björn”
på nytt. Jag hade dessutom :
kallat honom ”Börje” på ett
ställe av misstag.

Jo, han hade blivit liter i
förvånad över påringning- •

Detta är Björn Andersson som jobbar på avdelning Flygplan i
Linköping, FF26. Han har telefonnummer 013-23 1714,
och nu far han äntligen chansen att ge ett gott betyg till fas
kursen som han deltog i före jul.

en, men han hade just av
slutat en kurs om förråds-
hantering och ville inte ver
ka avig. Alltså gav han mig
snällt sitt omdöme om den.
Fast litet märkligt var det
väl att jag började prata om
fortsatta Jas-kurser på slu
tet, hade hade tyckt.

Svårfångad Björn
Det här var just snyggt! Nu
måste jag förklara för ”bild-
Björn” varför hans foto va
rit med utan att han fått
chans att säga ett pip om
Jas-kursen.

När jag började leta efter
honom upptäckte jag att
han inte bara fallit ur arti
keltexten. Björn finns inte
heller med i den interna te
lefonkatalogen, trots att
han jobbat 15 månader på
avdelning Flygplan. Till
sist fick jag hans nummer
av den andre Björn.

På ratt kurs
Nu kan alla notera att

det finns en Björn An
dersson på FF26 också, och
han har telefonnummer
1714!

Visst undrade jag över
innehållet i artikeln, erkän
ner den rätte Björn när jag
till slut får tag i honom.
Men han lovar att ha över
seende med misstaget, om
jag ser till att komma med
ett tillrättaläggande i saken.
Och det kan nog vara på sin
plats även av andra skäl.
Björn Andersson FE66 har
nämligen skvallrat att han
ibland får representations-
räkningar som tillhör Björn
Andersson FF26.

— Betalar han dom?,
undrar Björn FF26 ivrigt,
men jag måste tyvärr göra
honom besviken även på
den punkten. Så frågar jag
honom ändå till sist vad
han egentligen tyckte om

' Jas-kursen.
— Jo, den var riktigt

: bra, svarar han. Det enda
i störande momentet var en
t påstridig redaktör, som
j prompt skulle ta bilder på
i mig för en kommande in-
! tervju i tidningen!

Anne Allard
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KOCMS
- tuben s©m simulerar
1600 meters havsdjup

Hur mycket tål egent
ligen en ubåt? Vilka
material är bäst? Vid
vilken tryckpunkt ger
plåten efter? Hur
exakta är våra beräk
ningar egentligen?
Vilken skrovform har
störst motståndskraft?

Det är några av de frågor som
föranledde utvecklingspro
jektet Jumbo - Kockums
trycktank. Det var för drygt
fem år sedan som idén kläck
tes, en jättelik tank som skul
le fyllas med vatten och kun
na provtrycka ubåtsmodeller
i storlek ända upp till skala
1:3. För att kunna verifiera
beräkningar och realistiskt
tryckprova nya material och
former skapades alltså
Jumbo.

Nyttiga erfarenheter
I konstruktion och pro
duktion av ubåtar söks stän
digt efter ett optimum mel
lan skrovets vikt och styrka.
Med ett lättare skrov kan
ubåten bära mer vapenlast,
samtidigt som man håller
produktionskostnaderna ne
re. Hela konstruktionen och
produktionen av Jumbo blev
ett FoU-projekt som gav
många nyttiga erfarenheter
för framtidens ubåtar och
ubåtsproduktion, speciellt
vad beträffar nya material,
svets- och produktionsmeto
der.

Ytligt sett är Jumbo en
tretton meter lång, cigarrfor-
mad tub av 60 mm tjock spe
cialplåt (av samma typ som
används till Kockums aus
traliska ubåtar, typ 471).
Men under Jumbos plåtskal
döljer sig ett mycket precist
instrument för hållfasthetsbe-
räkningar.

Kraftiga pumpar
Tanken kräver 90 m3 vatten.
För att påfyllnad och töm
ning av den stora mängden
vatten inte skall ta alltför lång
tid, har Jumbo utrustats med 

vattentank och extra kraftiga
pumpar. Det tar därför bara
några timmar att sätta igång
ett tryckprov.

Trycktanken kan utsätta
ett objekt, t ex en ubåtsmo-
dell, för ett tryck motsvaran
de 1 600 meters djup.

Ett prov går till så att test
objektet förs in i tanken på
räls. Sedan stängs dörren och
tanken vattenfylls. När tan
ken är fylld höjs trycket till
bestämd nivå med hjälp av
en pump. Trycket kan sedan
hållas konstant under den tid
som önskas. När provet är 

avslutat tappas vattnet ur och
objektet tas ut för undersök
ningar och kontroller.

Trycktankens stängnings-
arrangemang har konstrue
rats så att det ska vara lätt att
använda tanken. I stället för
med bultar stängs tankens
lock med en ring, som drivs
hydrauliskt.

Integrerad forskning
Jumbo är ett exempel på
Kockums metod att arbeta
med integrerad forskning.
Detta innebär att både idéer
till och förverkligandet av 

forsknings och utvecklings
projekt sker i nära samband
mellan projekterande och
konstruerande sektioner
produktionen, laboratoriet
och berörda myndigheter.

Sedan den första prov
tryckningen 1990 har tryck
tanken Jumbo utfört hållfast-

I hetsprover av ubåtsmodelle.
för Kockums, men också an-

i vänts för flera externa upp
drag, t ex provtryckning a'

i miniubåtar och dykarklock-
i or.


